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Zápis ze 4. zasedání plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody 
Olomouckého kraje ze dne 12. 9. 2022 
 

 
Přítomni:   dle prezenční listiny 
Forma jednání: prezenčně, kongresový sál, 2. patro budovy KÚOK, Jeremenkova 

40a, Olomouc 
 
 
1. Zahájení a přivítání účastníků 

1. náměstek hejtmana, předseda Rady hospodářské a sociální dohody Olomouckého 

kraje (dále jen RHSD OK) Mgr. Ivo Slavotínek přivítal přítomné členy a stálé hosty 

a konstatoval, že je přítomno 16/21 členů. Oznámil nominaci nového člena 

za odborové svazy a Univerzitu Palackého v Olomouci a dále omluvil nepřítomné 

členy. 

Sociální partneři považují za hlavní problém dnešní doby enormní vzrůst cen energií 

a jejich možný nedostatek, jelikož je situace v ČR vážná, sociální partneři se na 

Předsednictvu jednomyslně shodli na podání návrhu usnesení k projednání 

na dnešním zasedání, jedná se o výzvu Vládě ČR, která bude přednesena v bodu 7. 

 

Dále předsedající představil program 4. zasedání plenární schůze RHSD OK. 

Program: 
 
1.   Přivítání účastníků, informace k minulému jednání Rady hospodářské a    sociální             

dohody Olomouckého kraje 

2.   Organizační záležitosti – nominace nových členů 

3.    Informace z jednání Rady hospodářské a sociální dohody ČR  

4.    Vývoj nezaměstnanosti v Olomouckém kraji  

5.    Aktuální informace z oblasti školství 

6.    Přehled informací k rozpočtu Olomouckého kraje 2022 

7.    Další body programu dle požadavků sociálních partnerů 

   -  Informace k podpoře akce Milostivé léto II 

  -  Návrh usnesení přijatý na jednání Předsednictva Rady hospodářské a sociální        
dohody Olomouckého kraje 

8.    Různé 

K předloženému programu nebyly ze strany pléna žádné připomínky a doplnění. 

 

2. Informace z jednání Rady hospodářské a sociální dohody ČR 
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Mgr. Ivo Slavotínek předal slovo místopředsedům celostátní Tripartity Ing. Jaroslavovi 

Hanákovi a panu Josefu Středulovi k bodu 3. programu, aby podali informace z jednání 

Rady hospodářské a sociální dohody ČR. 

Ing. Hanák informoval o programu jednání RHSD ČR, jehož body byly Návrh zákona 

o státním rozpočtu na rok 2023, Informace o aktuální ekonomické situaci a výhledu 

hospodaření státního rozpočtu v roce 2022, Přehled vládou schválených 

a připravovaných opatření v oblasti energetiky a vyrovnání se s ekonomickými dopady 

války na Ukrajině, Přehled přípravy dopravních staveb s plánovaným zahájením 

v nejbližších letech a Aktualizace Akčního plánu strategie RE:START. Jedno 

z klíčových témat je projednání návrhu státního rozpočtu, druhý bodem je stav v oblasti 

energetiky. Vláda bude projednávat také otázku zastropování cen, nedostatku plynu, 

otázku zásob, nadbytek elektrické energie, a další. Zmíněna byla také aktuální potřeba 

zavedení kurzarbeitu, ohrožení firem především ve sklářství, keramice, slévárenství, 

potravinářství, v pekárnách apod. Pokud nebude řešeno konkurenceschopné 

zastropování cen, mnohé firmy avizují omezení výroby. 

Předseda ČMKOS Středula označil situaci za extrémně vážnou. Mluvil o hrozbě až 

20 % inflace. Žádný pokles cen se tedy nedá očekávat. Informoval o problematice cen 

emisních povolenek. Mluvil také o nerealisticky nastaveném předloženém návrhu 

státního rozpočtu, o zastropování cen elektřiny a plynu v sousedních zemích, 

o ohrožení konkurenceschopnosti českých firem. Informoval, že společně s ostatními 

sociálními partnery požádali premiéra o svolání mimořádného zasedání tripartity, na 

kterém by se řešila problematika inflace a vysokých cen energií. Premiér bohužel 

takové jednání nesvolal. Situace s energiemi podle něj vyžaduje urychlené celostátní 

řešení, na úrovni kraje již není možno situaci bez pomoci zvládnout. V březnu byl 

stanoven Evropskou komisí dočasný krizový rámec pro poskytování veřejné podpory 

podnikům zasaženým dopady války na Ukrajině, z jehož prostředků již bylo Německu 

schváleno 24 mld. Euro, a které již využili také jiné členské státy, ČR však po tomto 

nástroji pomoci doposud nesáhla. K řešení situace týkající se vysokých cen energií již 

vyzývají Vládu ČR také jiné kraje.  

Místopředseda Buchta upozornil na zohledňování pouze primárních dopadů, zatímco 

potíže vznikají také u firem, které zatím nejsou energetickou krizí přímo zasaženy, jde 

však jen o otázku času. Obává se, že ve druhé vlně zasáhne krize také firmy, které 

prozatím potíže nepociťují. 

Hejtman Ing. Suchánek je stejného názoru, že problém s inflací začal dříve, než 

vypukla ukrajinská krize. Konkrétní problémy však již začíná řešit Vláda ČR. Co se 

týká omezování investic kraje, velkou snahou kraje je, abychom investice oproti 

letošnímu roku nesnižovali. Zásadním iniciačním krokem k důležitým rozhodnutím bylo 

doporučení Rady asociace krajů ČR, která vypracovala písemný materiál adresovaný 

Vládě ČR, ve kterém byly stanoveny návrhy na uchopení všech tří důležitých 

segmentů, kterých se energetická krize týká, tzn. domácnosti, podnikatelé 

a zaměstnavatelé a municipality (města a kraje). 

Vláda by se měla orientovat především na pomoc zaměstnavatelům. Otázku dopadu 

cen energie ve firmách již řeší také Svaz průmyslu a dopravy ČR. Zástupci 
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zpracovávají materiál pro průzkum zaměřený na dopady cen energie ve firmách, 

o jehož výstupu seznámí členy tripartity Mgr. Koubek na příštím zasedání. 

Na celostátní tripartitě bude řešena také otázka stavebnictví, kdy poprvé v dějinách 

bude převaha finančních prostředků směřována do oblasti železničních staveb, oproti 

stavbám silničním. Bude se rozhodovat také o zastropování cen energií pro občany i 

firmy. Ve firmách jsou nepředstavitelné rozdíly. Tou dobrou stránkou věci je, že 

některým sektorům ekonomiky se daří jako energetika, bankovní a peněžní domy, IT 

průmysl, obranný, zbrojní průmysl, oblast nanotechnologií, výroba léků, apod., to však 

nepostačí na problémy s omezením výroby firem, díky kterému vzniká obrovský 

daňový propad. Jedná se naopak o sklářský průmysl, slévárny, potravinářský průmysl, 

keramický průmysl, a další. Specifické problémy má také stále automobilový průmysl 

s nedostatkem čipů.  

 

Dále předseda Slavotínek nastínil požadavky na informace z minulého jednání, které 

byly projednány na Předsednictvu a které byly zahrnuty do programu Plenární schůze 

(konkrétně Příloha č. 1.1, 1.2 a 1.3). 

 

Krmášek informoval, že na posledním zasedání plenární schůze dne 24. března, 

vznesl kolega Mačák dotaz, zda plánuje kraj v roce 2022 úpravu rozsahu dopravní 

obslužnosti drážní či autobusové v souvislosti s ohledy na současnou složitou post 

covidovou dobu a zvyšující se ceny pohonných hmot. 

Odpověď byla, že v roce 2022 nebude docházet k redukci drážní ani 
autobusové dopravy s odůvodněním, že se z veřejné přepravy nesmí vyloučit 
cestující, kteří ji potřebují především z důvodu dojíždění do škol, zaměstnání a 
k lékaři. 

O to více byly odbory překvapeny, když na webových stránkách Olomouckého 
kraje v sekci podkladové materiály na zasedání Zastupitelstva Olomouckého 
kraje, které se uskutečnilo 27. června 2022, objevily bod 13. Optimalizace 
drážní dopravy v Olomouckém kraji. 

Dotaz tedy byl, do jaké míry se tato nová optimalizace drážní dopravy projeví na 
dojezdu obyvatel do zaměstnání, do škol, atd. 

Pan náměstek Zácha odpověděl, že růst nákladů se promítá i do veřejné dopravy, kdy 

se tento trend dotkne také dopravní obslužnosti. Co se týká vlakové dopravy, tak 

očekáváme nárůst v cenách ve výši cca 200 mil. korun, který se dotkne kraje v příštím 

roce jako doplatek za drážní služby, u autobusů se nákladů dotýká především enormní 

nárůst cen za pohonné hmoty. Každý vlak, který byl vypuštěn, má svou náhradu, vše 

bylo řádně připomínkováno starosty obcí a cestujícími ve standardním připomínkování 

jízdních řádů. V této chvíli běží příprava autobusových a drážních jízdních řádů na 

příští rok, čeká nás také jednání s Ministerstvem dopravy, kdy tématem bude, z čeho 

a jak bude financována příští rok drážní doprava. Řešeno i na úrovni Asociace krajů. 

Pro rok 2023 se nechystají žádné větší optimalizace či redukce jak v drážní tak 

i autobusové dopravě. Zmínka o prázdných autobusech vyplývá z neznalosti provozu 

a oběhů vozidel. Autobusy musí na linku najíždět, jelikož vozí děti do školy a lidi do 

práce. Hlavním sdělením je, že úspora tímto směrem není řešení ekonomické dopravní 



 4 

krize. Zatím se daří držet ekonomickou rovinu především potlačováním duplicit a 

neefektivně využívaných spojů. 

Předseda ČMKOS Středula se dotázal, jaký bude další postup při nárůstu cen energií, 

zda je nějaký krizový plán omezení dopravy.  

Tlačí se na vyšší kompenzace směrem ke krajům, z krajských rozpočtů je zvládání 

situace neúnosné. Dále se budou vyhodnocovat méně obsazené a málo využívané 

spoje. Na základě této analýzy bude docházet k optimalizacím.  Rada asociace krajů 

ČR situaci řeší ve spolupráci s Ministerstvem dopravy a Českými drahami. Dle predikcí 

Ministerstva financí jsou výdaje na dopravu do sestavy rozpočtu také započítány. 

Dalším tématem z minulého jednání byla výstavba distribučního centra Amazon, 

o kterém informoval náměstek Ing. Šafařík. Jednání z půlky dubna v Tovačově za 

účasti pana hejtmana, náměstků Záchy a Šafaříka, starostů Přerovska, Kroměřížska 

a Prostějovska, zástupců developerů Panattoni a Accolade a především vedení 

Amazonu proběhlo bez větších rozporů. Jedná se o nejmodernější závod regionu 

s plánovanými 2 tis. pracovními místy. Stavba bude vystavena na brownfieldu, který je 

zatížen ekologickou zátěží díky bývalému cukrovaru. Jedná se o jeden z 

nejmodernějších závodů, který bude využívat fotovoltaiky a nejmodernějších 

technologie. Starostové vyjádřili určité obavy z kamionové dopravy a přepravy 

autobusů. Byli také rozhořčeni, že nebyli informováni o daném záměru. Ředitel 

developerské investiční skupiny Accolade Milan Kratina však argumentoval, že jednali 

se všemi orgány, se kterými dle zákona měli. Bylo také řešeno odklonění kamionové 

dopravy výhradně na páteřní komunikace, což se snažil Amazon garantovat. Těžké 

kamiony by tak měly jezdit pouze po dálnici D1. Amazon jednotlivá patra osazuje 

nejmodernějšími roboty, kteří mají lidem usnadňovat práci, stavba je téměř hotová. 

Otevřít má příští rok.  

Dalším tématem, které vyplynulo z minulého jednání Tripartity, se týkalo problematiky 

rezidentních lékařů.  

Podané informace jsou Přílohou č. 1.4 tohoto zápisu. 

V rámci pozdější diskuse se paní Hrdličková dotázala, zda chápe správně, že nemáme 

vystudované lékaře, kteří by mohli dále vzdělávat další generaci mladých lékařů. Pan 

náměstek Horák oponoval, že by musel být zájemce o takové studium a zdravotní 

zařízení by muselo požádat Ministerstvo zdravotnictví o zajištění prostředků. 

Akreditovaných lékařů, kteří mohou vychovávat další lékaře, máme dostatek, chybí 

však zájem mladých lékařů o další specializační vzdělávání. Pokud by zájem lékařů 

byl, všechna pracoviště jsou schopna vzdělání zajistit. Musí jen požádat Ministerstvo 

zdravotnictví, které uděluje akreditaci. 

 

3. Organizační záležitosti – nominace nových členů 

Byli nominováni noví členové, konkrétně za odborové organizace pan Zdeněk Zecha 

OS KOVO a za Univerzitu Palackého prorektor JUDr. Michal Malacka. 

 

4. Vývoj nezaměstnanosti v Olomouckém kraji 
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Pan Ing. Šabata informoval o základních údajích v oblasti nezaměstnanosti za 

Olomoucký kraj a celou ČR. Zmínil především nezaměstnanost v ČR podle krajů, 

s aktuálními údaji ke konci srpna 2022. Olomoucký kraj je svými 3,2 % na střední 

úrovni ve srovnání s ostatními kraji ČR. Když se podíváme na měsíc červenec a srpen, 

až na poslední rok 2022 jsou křivky stejné. V srpnu nezaměstnanost ve všech 

okresech meziměsíčně vzrostla, dva okresy vykazují vyšší nezaměstnanost než je v 

celé republice, v meziročním srovnání počet nezaměstnaných klesl nejvíce na 

Šumpersku (o 10 %), v okresech Jeseník a Prostějov se ale naopak zvýšil, a to o 5 % 

a 2 %. Na konci srpna počet uchazečů o zaměstnání (UoZ) v kraji: 13 517, poprvé od 

roku 2009 došlo v srpnu k nárůstu nezaměstnanosti. Srpnový nárůst nezaměstnanosti 

byl způsoben nejen příchodem čerstvých absolventů škol, ale i přílivem ukrajinských 

občanů do evidence ÚP ČR, na konci července jsme evidovali v celém Olomouckém 

kraji pouze 37 osob, ale na konci srpna se již jednalo o 304 osob, zároveň se může 

projevovat nejistota některých firem z dalšího ekonomického vývoje, kterou řeší 

propouštěním nebo pozastaveným náborem zaměstnanců, počet UoZ byl o 556 vyšší 

než v červenci a o 701 (tj. o 5 %) nižší než před rokem, krajský meziroční pokles ale 

neznamená pokles ve všech okresech. Na Jesenicku je počet nezaměstnaných o 46 

vyšší než před rokem (v okrese Prostějov o 40 osob), PNO v kraji je o 0,2 p. b. nižší 

než v celé ČR, počet hlášených volných pracovních míst meziměsíčně klesl o 227, v 

posledních 9 měsících nebylo sice podáno žádné hlášení o hromadném propouštění 

od zaměstnavatele se sídlem v Olomouckém kraji, nicméně v následujícím období 

nevylučujeme další nárůst nezaměstnanosti, situace na trhu práce bude ovlivněna 

nejen průběhem válečného konfliktu na Ukrajině a počtem nově evidovaných 

uchazečů o zaměstnání z řad občanů Ukrajiny, ale i aktuální epidemickou situací a 

v neposlední řadě i dopady energetické krize na zaměstnavatele. Největší podíl UKR 

občanů (39 %) pracuje ve zpracovatelském průmyslu a dále 22 % v administrativě 

(do odvětví Administrativní a podpůrné činnosti spadají agentury práce + jsou zde 

obsaženy i různé pomocné práce – balení výrobků, úklidová činnost apod.).  

Z hlediska věkové struktury je mezi pracujícími Ukrajinci nejvíce zastoupena věková 
kategorie 35 – 39 let (17 %). Mezi ostatními věkovými kategoriemi (od 20 do 49 let) 
nejsou větší rozdíly – jejich podíly se pohybují mezi 11 % a 13 %. Od 50 let pak dochází 
k prudkému poklesu jejich zastoupení. Dle stupně vzdělání je nejvíce počtu uchazečů 
s vysokoškolským vzděláním, kdy je problém jazyková bariéra. 

Předseda Středula vznesl dotaz, zda je rozdíl mezi počtem pracovních míst dle údajů 
Českého statistického úřadu a dle údajů z Úřadu práce.  Zda je statistický rozdíl 
otázkou rozdílné metodiky. Ředitel Šabata sdělil, že nezná sice do podrobna rozdíl 
v metodice, ale připustil, že jimi uváděný počet volných pracovních míst neodpovídá 
zcela počtu skutečných volných pracovních míst. Úřad práce je závislý na tom, co mu 
zaměstnavatel nahlásí, nabízí se také zdvojená místa přes agentury práce apod., 
potom vznikají rozdíly, se kterými se však stále pracuje. 

Místopředseda Krmášek měl stejný dotaz a dále se zeptal pana ředitele, jaký vidí 
současný i budoucí vývoj na trhu práce v Olomouckém kraji z hlediska struktury 
a počtu volných pracovních míst. 

Uvedl také, že podle Strategie regionálního rozvoje ČR 2021+ je na území 
Olomouckého kraje celkem 13 správních obvodů ORP (obcí s rozšířenou působností) 
a z toho 10 je strukturálně postižených správních obvodů – Přerov, Jeseník, Šumperk, 
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Konice, Mohelnice, Uničov, Lipník nad Bečvou, Zábřeh, Hranice, Šternberk, což nás 
řadí v počtu strukturálně postižených ORP na druhé místo za Ústecký kraj a jsme na 
tom stejně jako Moravskoslezský kraj, ten má ale celkem 22 ORP. 

Bohužel Olomoucký kraj, ač strukturálně velmi postižený, není zařazen do „uhelné“ 
strategie RE:START a nedosáhne tak na miliardy pomoci, které plynou Ústeckému, 
Karlovarskému a Moravskoslezskému kraji, a přitom by si Olomoucký kraj specifickou 
strategickou pomoc také zasloužil. 

Další dotaz byl směřován k aktuální možnosti rekvalifikací pro nezaměstnané, ale 
i zaměstnance firem, které nabízí ÚP. 

Ředitel Šabata k otázce rekvalifikací reagoval, že na příštím zasedání přednese 

prezentaci na téma rekvalifikací, ve kterých budou obsažena všechna témata, která 

byla nyní zmíněna.  

Předseda Středula doplnil ing. Krmáška, že strukturálně postižený kraj je definice 

uhelných regionů (3 kraje), to, kam spadáme my, je hospodářsky a sociálně 

znevýhodněná oblast, kam spadá všech našich 13 ORP. Strukturálně postižené kraje 

mají k využití od minulé vlády dotace v rámci programovacího období 2022-27 ve výši 

40 mld. korun. Ostatní kraje, hospodářsky a sociálně znevýhodněné, nemají možnosti 

pro poskytnutí dotací žádné. HSOÚ se zabýváme v rámci regionálního rozvoje kraje, 

problematika je řešena také na úrovni MMR a dalších Ministerstev. Cílem je, aby 

znevýhodněné regiony byly na stejné úrovni s ostatními a měly stejné možnosti 

rozvoje. Z výše uvedeného důvodu byl podán návrh usnesení na výzvu Vládě ČR, 

který byl členy tripartity na konci jednání jednohlasně přijat.  

 

Návrh usnesení: 

RHSD OK vyzývá Vládu ČR k vytvoření finančních nástrojů z rozpočtů EU a národních 

zdrojů již na rok 2023 a na další roky k naplnění povinností vyplývajících ze zákona č. 

248/2000 Sb., o podpoře regionálního rozvoje a připravovat veřejné intervence a 

finanční zdroje k vyrovnání socioekonomických podmínek ve všech regionech ČR. 

Požadavek vychází z dlouhodobé a nevyvážené finanční podpory z programu 

RE:START pouze pro 3 kraje v ČR. 

 

5. Aktuální informace z oblasti školství 

Radní RNDr. Jakubec informoval, že Olomoucký kraj v současné době spravuje 

celkem 107 jím zřízených příspěvkových organizací kraje v oblasti školství, konkrétně 

67 SŠ (včetně 4 speciálních), 9 ZŠ/MŠ (speciálních), 1 MŠ (speciální), 16 ZUŠ, 5 SVČ 

+ DDM, 8 dětských domovů. Pro srovnání s pardubickým krajem, který má v dětských 

domovech  kolem 140 dětí, my máme asi 380. Aktuálně je zvažována transformace 

dětských domovů. 

Rozložení žáků na středních školách: 31,1 % žáků na gymnáziích, 46 % žáků v 

maturitních oborech a 22,9 % žáků učebních oborech (údaje ze školního roku 

2020/2021).  Vzniká tlak na zvyšování studijních míst na gymnáziích v návaznosti na 

ambice rodičů, kteří chtějí dát své děti převážně na studium na gymnázia. Tento nárůst 
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studijních míst se však neplánuje. 

Inovace vzdělávací nabídky od 1. 9. 2022 v Olomouckém kraji: 

• Diplomovaná všeobecná sestra (VOŠ, kombinovaná forma vzdělávání). 

• Potravinářské práce (dvouletý učební obor, denní forma) a Práce ve 

stravování dvouletý učební obor, denní forma). 

• Mechanik strojů a zařízení v denní i zkrácené formě vzdělávání.  

Inovace vzdělávací nabídky Od 1. 9. 2023 v Olomouckém kraji: 

• Informační technologie (denní forma vzdělávání). 

• Krejčí (denní forma vzdělávání)  

Cílem je zvýšit zájem žáků o studium vybraných oborů, o jejichž absolventy je na trhu 

práce dlouhodobý zájem, a zároveň motivovat žáky k lepším výsledkům v oblasti 

chování i vzdělávání. 

Důležitá je také podpora polytechnického vzdělávání a řemesel v Olomouckém kraji, 

přiblížen byl projekt KAP III  a jeho cíle, a také projekt Řemeslo je OK! 

Další témata ke školství jsou zmíněna v přiložené prezentaci, prezentovány byly také 

možnosti financování regionálního školství, obsazenost žáků z Ukrajiny a vybrané 

body plnění programového prohlášení ROK. 

Hlavním realizačním cílem je vznik odborného centra přípravy technických odborů na 

SŠ technické a obchodní v Olomouci, vybavenost odborných dílen pro řezbářskou 

školu v Tovačově a nová dílna v Mohelnici. Požadavků je bohužel mnohem více, než 

alokovaná částka. Cílem je však udržet všechny obory. 

Paní Hrdličková se doptala, zda se přemýšlelo o tom, že by se školám pomohlo 

s energiemi pomoci finanční podpory pro výstavbu fotovoltaických eletráren, zda 

existuje nějaká studie, či se o této variantě úspor alespoň přemýšlí. 

Radní Jakubec uvedl, že touto tématikou se zabývá již pan náměstek Šafařík, který 

řeší aktuálně vytipování všech příspěvkových organizací, u který jsou nároky na 

energie nejvyšší (jako např. domovy důchodců). Možnosti řešení jsou také spojeny s 

projekty ELENA. Osloveni byli všichni ředitelé škol, aby podali své vlastní projekty a 

propočítali si náklady. 

Mgr. Koubek se dotázal, zda je možnost pomoci některým školám ještě v tomto 

volebním obdobím. Jsou vytvořeny projektové dokumentace, vybrány byly tři z nich, 

které jsme již zmiňovali (Kosinka v Olomouci, SŠ Řezbářská v Tovačově a střední 

škola v Mohelnici) nedostalo se na SŠ řemesel v Šumperku, Švehlovu SŠ a SŠ 

Heřmanice.  

 

6. Přehled informací k rozpočtu Olomouckého kraje 2022 

 

Mgr. Fidrová, vedoucí ekonomického odboru podala obecné informace k rozpočtu 

Olomouckého kraje 2022, informovala o schválení nárůstu platů k 1. 9. 2022, a tím 



 8 

souvisejícími výdaji kraje. Plán investic je na začátku roku vždy jiný, než jejich reálný 

vývoj, v polovině roku bývají příjmy daleko vyšší, než výdaje. Vývoj daňových příjmů 

je v této chvíli nicméně optimističtější než predikce Ministerstva financí. Predikce, 

kterou máme v tuto chvíli zahrnutou v rozpočtu, se nenaplnila. Při schvalování 

rozpočtu byla vytvořena rezerva pro rozpočet příštího roku z důvodu obavy, že nebude 

vývoj daň. příjmů optimistický. Tlakem na bankovní ústav na výhodné úročení našich 

finančních prostředků, se do doby pandemie dařilo získávat tímto způsobem příjmy do 

rozpočtu. Pro příspěvkové organizace se však snažíme zajistit příjmy také z cizích 

zdrojů, např. v rámci tzv. cash poolingu (nástroj k optimalizaci podnikových účtů). 

Termínované vklady nám pomáhají pokrýt úvěry, které se nám daří bez problémů 

splácet. 

 

 7.     Další body programu dle požadavků sociálních partnerů 

-  Informace k podpoře akce Milostivé léto II 

Předseda Slavotínek představil akci, která má vazbu k sociálnímu smíru, týká se také 
sociálně a hospodářsky postižených regionů a téměř se prolíná s mapou exekucí. 
Tento státní projekt je Olomouckým krajem plně podporován. Možnosti oddlužení jsou 
řešeny také z pozice Úřadu práce, Všeobecné zdravotní pojišťovny či České správy 
sociálního zabezpečení, která se nebrání myšlence, že půjde stejnou cestou a 
uskuteční vlastí akci Milostivého léta.  

 

- Návrh usnesení přijatý na jednání Předsednictva Rady hospodářské 
a sociální dohody Olomouckého kraje  

Předseda předal slovo místopředsedovi Krmáškovi, který informoval, že jednání 
Předsednictva se uskutečnilo již 23. srpna, v době, kdy Vláda ČR převážně vysílala 
signály, analyzovala situaci a nenabízela žádná systémová řešení pomoci firmám, 
veřejné správě a domácnostem. 
 
Zdůraznil, že situace s extrémním růstem cen energií a jejich možný nedostatek a 
vysoká inflace může ohrozit další dění v České republice, sociální smír, zaměstnanost 
a konkurenceschopnost firem. 
 
Problematika cen energií a její možný nedostatek a zvyšující se inflace začala být 
problém, již od srpna loňského roku a není tak možné vše dávat do souvislosti pouze 
s válečným konfliktem na Ukrajině. 
 
Dále informoval, že již 9. srpna se sešli Josef Středula, předseda ČMKOS se zástupci 
zaměstnavatelů, prezidentem Svazu průmyslu a dopravy Ing. Jaroslavem Hanákem a 
prezidentem Konfederace zaměstnavatelských a podnikatelských svazů ČR Janem 
Wiesnerem a společně požádali vládu o svolání mimořádného jednání celostátní 
tripartity na září kvůli zdražování a hrozbě propouštění zaměstnanců.  
 
26. srpna pak Asociace krajů ČR vyzvala Vládu k urychlenému řešení energetické 
krize a navrhla kroky ke stabilizaci cen pro domácnosti, veřejný sektor i firmy. 
 
Dále informoval, že 31. srpna zaslali zástupci největších zaměstnavatelských svazů 
v ČR, Ing. Jaroslav Hanák, prezident Svazu průmyslu a dopravy ČR a Jan Wiesner, 
prezident Konfederace zaměstnavatelských a podnikatelských svazů ČR, otevřený 
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dopis Vládě ČR s urgencí vnímání vážnosti aktuální situace a rizik pro další vývoj naší 
ekonomiky včetně dopadů do společenské stability.    
 
5. září se uskutečnil manifestační mítink ČMKOS Proti chudobě, kdy Rada ČMKOS 
rozhodla o uspořádání demonstrace dne 8. října 2022 „5 minut po dvanácté“.   
 
Dále informoval o mnoha veřejných upozorněních z řad dalších svazů a profesních 
sdružení dokládající, že situace je velmi vážná. Mezi tím hlásí první firmy ukončení 
nebo omezení provozu, popřípadě přesun výroby a začíná propouštění zaměstnanců. 
 
Teprve v posledních dnech a hodinách Vláda ČR projednává a hledá řešení 
energetické krize, jak na mezinárodní, tak na národní úrovni a přislíbila, možná už dnes 
první návrh řešení pro domácnosti, veřejný sektor a podnikatelský sektor.  
 
Bohužel ani páteční jednání ministrů pro energetiku v Evropské radě situaci výrazně 
neuklidnil. 
 
I když se dá očekávat, že Vláda ČR představí návrh řešení energetické krize, je nutné 
upozornit i ze strany krajské tripartity na vážnost situace, a proto jsme se na 
předsednictvu shodli na návrhu usnesení, které vám nyní předkládáme.  
 
Návrh usnesení: 
  
Výzva Vládě ČR 
RHSD OK s ohledem na skutečnost, že současný extrémní růst cen energií 
a jejich možný nedostatek ohrožuje šance na přežití a konkurenceschopnost 
stále většího počtu firem, zaměstnanost, fungování veřejné správy a i sociální 
smír v České republice, vyzývá Vládu ČR k urychlenému přijetí účinných 
opatření k nápravě, včetně přijetí nařízení vlády ke „kurzarbeitu“, která povedou 
ke snížení inflace, rizika pádu velkého množství firem, s ním souvisejícího 
hromadného propouštění zaměstnanců a k obnovení stability ekonomického 
růstu. 
 
RHSD OK hlasovali o schválení usnesení. 
Pro: 17 
Proti: 0 
Zdržel se: 0 
 

 

Náměstek Šafařík taktéž přednesl usnesení, které bylo sepsáno na Plenární schůzi při 

diskusi k Vývoji nezaměstnanosti v Olomouckém kraji. 

Návrh usnesení: 

 

RHSD OK vyzývá Vládu ČR k vytvoření finančních nástrojů z rozpočtů EU a 

národních zdrojů již na rok 2023 a na další roky k naplnění povinností 

vyplývajících ze zákona č. 248/2000 Sb., o podpoře regionálního rozvoje a 

připravovat veřejné intervence a finanční zdroje k vyrovnání socio-

ekonomických podmínek ve všech regionech ČR. Požadavek vychází z 
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dlouhodobé a nevyvážené finanční podpory z programu RE:START pouze pro 3 

kraje v ČR. 

 

RHSD OK hlasovali o schválení usnesení. 
Pro: 17 
Proti: 0 
Zdržel se: 0 
 

Ředitel Šabata ještě na závěr informoval o pořádání Burz práce a vzdělání 

v Olomouckém kraji, kterých se účastní také Olomoucký kraj v rámci sektorové dohody 

v oblasti oděvnického, textilního, kožedělného a obuvnického průmyslu. 

Předseda Slavotínek poděkoval všem přítomným za účast a za rozsáhlé příspěvky 

nejen prezentujících. 

 

 

Příloha č. 1:    Bod 1.1 Redukce drážní dopravy (soubor pdf) 

Příloha č. 2:   Bod 1.2 Drážní doprava redukce – porovnání (soubor pdf) 

Příloha č. 3:  Bod 1.3 Drážní doprava redukce (soubor xls) 

Příloha č. 4:  Bod 4 Vývoj trhu práce ke konci srpna 2022 

Příloha č. 5:  Bod 5 Aktuální informace ze školství 

 

 

Zapsala: Ing. Markéta Paličková 

 
Schvaluje: Mgr. Ivo Slavotínek, 1. náměstek hejtmana Olomouckého kraje, předseda 
RHSD OK 
 
 


